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Referat 
Fællesseminar for ph.d.-skolens ledelse, ph.d.-udvalg og administration  
mandag 30. september til tirsdag 1. oktober 2019 på Sandbjerg Gods, Sønderborg. 
 
Deltagere:  
Ph.d.-skoleledelsen: Anne Marie Pahuus, Christian Ulrik Andersen, Merete Birkelund, 
Karen Valentin, Charlotte Appel, Line Dalsgård. 
Ph.d.-udvalget:  Monica Carlson, Christian Ulrik Andersen, Jacob Lund, Mia S. T. 
Henriksen, Sally S. Schmidt, Lucas Lundbye Cone, Magnus Møller Ziegler, Anne So-
phie Kristensen 
Ph.d.-administrationen: Anders Gade Jensen, Minna Elo, Bodil Bjerring, Anna Louise 
Plaskett, Steen Weisner. 
Forskningskonsulenter: Lotte Holm, Signe A. E. Larsen, Pernille Roholt. 
 
Afbud:  
Ph.d.-skoleledelsen: Uffe Jankvist. 
Ph.d.-udvalget: Kirsten Elisa Petersen, Wulf Kansteiner, Lisanne Wilken, Annelis 
Kuhlmann, Helle Breth Klausen. 
Forskningskonsulent: Henrik Nitschke 
Ph.d.-administrationen: Annette Gregersen, Marianne Hoffmeister, Bettina Acthon 
 
Formål med seminaret: Erfaringsudveksling på tværs af ph.d.-programmerne, 
ph.d.-udvalget samt ph.d. administrationen. Hensigten er at optimere og udvikle 
ph.d.-uddannelsen og samtidig smidiggøre faglige og administrative processer. 

 

Programpunkt Noter   
 

Tiltag 

Velkomst 
Efter navne-
runde og præ-
sentation af 
dagsordenen, 
præsenterede 
Anne Marie 
GSA’s budget 
2020 med efter-
følgende drøf-
telse 

Pensionsregulerin-
gerne ved OK18 har 
medført ekstra lønud-
gifter på ca. 1 mio. 
kr., som skal findes i 
ph.d.-skolens budget. 
 
1/3 af indskrevne 
ph.d.-studerende er  
finansieret af eks-
terne midler.  
 
GSA er fortsat af-
hængig af tilskud fra 
AUFF til finansiering 
af 4+4-ordningens, 
del A. 
 
Anne Marie er i lø-
bende dialog med 
fondene. 
 

Arts ønsker fortsat en stor ph.d.-skole. 
Arts har stærke forskningsmiljøer med 
en stor kursusportefølje. 
 
Fokus på færre, dygtige ph.d.-stude-
rende end mange ph.d.-studerende, 
hvor der skal spares på driften af ph.d.-
skolen. 
 
Arts skal fortsat søge om eksterne mid-
ler til ph.d. 
GSA giver som regel 1 ph.d.-løn år i 
medfinansieringstilskud ved eksterne 
ansøgninger til max. én ph.d.-stude-
rende (dog ikke til EU-virkemidler). 
 
GSA kommer fremadrettet til at optage 
færre ph.d.-studerende på de åbne fa-
kultetsfinansierede opslag (der skal ca. 
spares 6 stipendier årligt). 
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Der anvendes mange 
VIP-ressourcer til be-
dømmelser af ansøg-
ninger i de åbne op-
slag med få tildelin-
ger af stipendier. 
 
 

Tema – ph.d.-afhandlinger og forsvar 
 
Anders præsenterede temaet og gennemgik de spørgsmål, som grupperne skulle 
drøfte. Derefter var der drøftelse i plenum. Vi nåede ikke at drøfte alle punkter, og 
deltagerne opfordres til at eftersende input til ph.d.-skolen (Anna Plaskett). 
 
Punkt 1 – sam-
mensætning af 
bedømmelsesud-
valg 
 

Ved udpegning af 
eksterne medlemmer 
skal der foretages en 
vurdering af lektorni-
veau. Konkret vurde-
res vedkommendes 
bidrag til videnska-
ben, og om vedkom-
mende er en aktiv og 
anerkendt forsker. 

Ministeriet har igangsat tiltag om, at 
adjunkter i ’tenure track’-forløb må 
agere som ph.d.-vejledere og som med-
lemmer af i bedømmelsesudvalg. 
 
Ph.d.-programleder bør nævne i sine 
henvendelser til potentielle udvalgs-
medlemmer, at godkendelse endeligt 
foretages af ph.d.-udvalget. 

Punkt 2 –  
Vurderingskrite-
rier og kvalitet i 
ph.d.-bedøm-
melser/indstil-
linger 
 

Nogle foreløbige ind-
stillinger indeholder 
emnelister til forsva-
ret. Andre har te-
maer, spørgsmål og 
emner indlejret i 
selve indstillingstek-
sten, som kan læses 
indenad. Skal der 
være ens praksis for 
alle? 
 
Det kan være relevant 
at indlejre spørgsmål 
og temaer i selve ind-
stillingsteksten. 
Der blev drøftet for-
skellige eksempler på 
praksis. I nogle ind-
stillinger opridses 
spørgsmål i punkt-
form sidst i indstillin-
gen, som fjernes i den 
endelige indstilling. 
Ulla nævnte en pro-
ces, hvor hun har en 
uformel dialog med 

Der er opbakning til at tillade emner i 
punktform i indstillingerne. 
 
Der laves derfor en indstilling til 
Akademisk Råd om en ændring af 
skrivevejledningen. 
 
http://phd.arts.au.dk/filead-
min/grads.au.dk/AR/Forms_and_tem-
plates/Ph.d.-afhandlingen/Skrivevej-
ledning_indstilling.pdf  
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formanden om ind-
stillingen, inden den 
formelt indsendes til 
godkendelse hos 
ph.d.-skolen. Det spa-
rer noget tid for 
ph.d.-skoleleder.  
Samlet set vurderer 
Ulla, at det sparer tid 
på den lange bane. 
 
Svært for ph.d.-adm. 
at forvalte/’oversætte’ 
tilbagemeldinger på 
indstillinger fra 
ph.d.-skoleleder og 
ph.d.-programleder 
videre til formanden 
for udvalget. Hvor-
dan kan formulerin-
gerne hensigtsmæs-
sigt og mest kon-
struktivt viderebrin-
ges til udvalgsfor-
manden? 
 
Der blev udtrykt 
uklarhed om, hvem 
der har det formelle 
ansvar for at god-
kende indstillingen.  
 
Anne Marie ønsker 
fortsat at være med-
læser på indstillin-
gerne, da kvaliteten 
øges. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Vigtigt at ph.d.-programleder og ph.d.-
skoleleder målretter skriftlige input 
mod formanden for udvalget. 
Indstillingerne skal sendes fra forman-
den til ph.d.-adm. som en Word-fil, så 
programleder og ph.d.-skoleleder kan 
kommentere direkte i indstillingen, og 
denne kan derefter returneres til for-
manden. Underskriften sættes på doku-
mentet, når det er rettet til og gensen-
des til ph.d.-adm. 
 
 
 
 
Anne Marie har det formelle ansvar, 
men kan aldrig betvivle udvalgets fag-
lige konklusion/indstilling. 
 
Legalitetslæsningen vedrører indstillin-
gen – ikke den faglige vurdering af af-
handlingen. Anne Marie kan fx sige, at 
konklusionen i indstillingen ikke er af-
balanceret, men kan ikke intervenere i 
selve bedømmelsen.  
Rollerne er klare. Bedømmelsesudval-
get er garant for bedømmelsen – ikke 
ph.d.-skoleledelsen. 

Punkt 4 - afleve-
ringstider 
 

Hvorfor bliver 10-15 
% aldrig færdige? 
Hvad kan vi gøre for 
at mindske ’frafald’ 
og forsinkelser? 
Lader vi nogen gå for 
lang tid uden at gribe 
ind? 
 
Hvert år præsenterer 
alle ph.d.-studerende 
i SLK-programmet 

Vi skal arbejde med at skabe en kultur, 
hvor det er normalt at aflevere sin af-
handling til tiden, og hvor ph.d.-stude-
rende løbende fra starten kommer i 
gang med at skrive.  
 
Arbejde med at understøtte de ph.d.-
studerende i at have gode vejlederrela-
tioner. 
 
Et fagmiljø kan hjælpes ad med at dele 
ansvaret for den ph.d.-studerende, så 
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deres projekter sam-
men med vejlederne, 
hvor alle fungerer 
som uformelle oppo-
nenter for hinanden. 
De ph.d.-studerende 
får input fra ikke-ek-
sperter. Fungerer 
godt inden for små 
ph.d.-programmer, 
men kan være svært 
at gennemføre i store 
ph.d.-programmer. 
 
Evt. indføre et thesis 
seminar allerede ét år 
efter ph.d.-start, hvor 
der gives feedback fra 
en intern VIP/oppo-
nent. 
 
Mulighed for at ph.d.-
studerende arbejder 
på nedsat tid er alle-
rede muligt. 
Det er bedre, at ph.d.-
studerende råber op, 
inden de bliver stress 
sygemeldt. Hvis dette 
er årsagen, er GSA’s 
politik, at der bevilges 
nedsat tid. Ellers skal 
der være grundig ar-
gumentation for at 
anmode om nedsat 
arbejdstid.  

ansvaret ikke kun er forankret hos vej-
leder fx i kraft af vejlederkollegier, hvor 
hoved- og medvejledere mødes kollek-
tivt med den ph.d.-studerende. 
 
Ph.d.-programlederne bør understrege 
over for vejledere, at de også er proces-
vejledere. 
 
Udbyde et opstartskursus: ’Hvordan er 
det at være ph.d.-studerende?’ 
 
 
 
 
 

 

Punkt 5 – 
artikelbaserede 
afhandlinger 
 

Skal der laves generi-
ske retningslinjer for 
artikelbaserede af-
handlinger? 
(Formalia om antal 
artikler, antal med-
forfattere, hvad skal 
kappen konkret inde-
holde osv.) 
 
Nogle artikler er me-
get lange, fx 80 sider. 
  

Der bør som minimum være tre publi-
cerbare artikler. Kappen kan variere i 
omfang. 
 
Artikler har et selvstændigt liv ift. tids-
skrifterne og kan samtidig være en 
genre i selve afhandlingen. Vigtigt at 
skelne mellem de to forskellige forhold. 
 
Line delte KU’s retningslinjer: 
 
The anthology 
An advantage of the anthology is that 
the PhD student’s findings attain pub-
lishable status immediately. Further, 
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Der er stor variation i 
de artikelbaserede af-
handlinger. Kappen 
kan være opdelt, og 
artiklerne kan være 
forskelligt placeret ift. 
kappen. Der er brug 
for forskellige former 
og dermed fleksibili-
tet. 
 
Derfor problematisk 
med detaljerede ret-
ningslinjer om forma-
tet for afhandlinger. 
Det må være bedøm-
melsesudvalget, der 
fagligt vurderer af-
handlingen med re-
spekt for de faglighe-
der, der er.  
 
 

this format allows the PhD student to 
co-author articles with faculty mem-
bers or other PhD students. An anthol-
ogy consists of a number of articles 
and a frame tying them together. A 
minimum of three articles is expected, 
and the PhD student should be single 
author of at least one and lead author 
of at least one article. The articles must 
either be accepted or suitable for publi-
cation in peer reviewed academic jour-
nals or books. It is recommended that 
all articles be submitted for publication 
before the PhD thesis is handed in. The 
articles should be clearly connected, 
focusing on an overall research ques-
tion.  
  
The frame has two main purposes. 
First, it provides coherence to the the-
sis as a whole by presenting the re-
search questions, the relevance of the 
study, and the overall argument. Sec-
ond, it is the place for more thorough 
reflections on important issues that are 
treated only briefly in the articles. This 
will typically include a description of 
the empirical setting of the study and 
its socio-historical context; a state-of-
the art that highlights the thesis’ con-
tributions to its field of research; and 
discussion and justification of the theo-
retical and methodological choices 
made. The recommended length of the 
frame is around 60 pages. The frame 
must be single-authored.  

Punkt 6 - sprog-
revision 
 

Ph.d.-studerende, 
som skriver artikler, 
kan få sprogstøtte 
som øvrige VIP’ere på 
Arts, men de, som 
skriver monografier 
kan ikke. 
Kunne monografi-
skrivere få støtte til 2-
3 kapitler? Det er en 
vigtig læringsproces 
at få tilbagemeldinger 
på fx 20 sider. 

Alle VIP’ere herunder ph.d.-studerende 
stilles ens ift. sprogvask.  
 
Det er usikkert, om ph.d.-skolen har 
midler til at kunne finansiere sprogre-
vision. Midlerne vil i så fald skulle tages 
andre steder fra – fx ph.d.-studerendes 
rejseprojekt.  
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Engelsk akademisk 
sprog er centralt for 
ph.d.-uddannelsen. 
Indholdet af afhand-
lingen skal kunne ta-
ges seriøst af interna-
tionale parter. 
 
Opfordring om fuld 
sprogvask inden ind-
levering af afhand-
ling. Det engelske ni-
veau skal være i or-
den. 
 
Stacey Cozart hos 
CUDiM udbyder kur-
ser i Academic Wri-
ting, som er meget 
succesrige. Forslag 
om, at man skal have 
taget Stacys kursus, 
inden man kan få 
sprogvask.  
 
Ulempe ved at søge 
sprogstøtte eksternt: 
AU har ikke føling 
med, hvor meget, der 
bliver gjort ved sub-
stansen. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Bæredygtighed 
 
Anna indledte 
punktet med en 
status om AU’s 
overordnede 
indsats om bære-
dygtighed herun-
der delstrategi:  
 
https://medar-
bej-
dere.au.dk/bae-
redygtighed/  
 

Hvis man afskaffer trykte papirafhandlinger, vil afhandlingerne 
formentligt blive printet andre steder (hos bedømmerne). 
 
Arbejde på at indføre én flyrejse pr. bedømmelsesudvalg. Flyrej-
sende bør deltage i mere end ét arrangement på AU. 
Ved thesis seminarer bør man ikke flyve opponenter til AU uden 
for Europa. 
 
Tag tog hvis rejsen er under 8-12 timer. 
 
AU’s kantiner serverer stadig forplejning via plasticflasker og 
papkopper.  
 
Ph.d.-forsvar med deltagelse via video/Skype fungerer dårligt. 
Det kræver massive investeringer i IT-udstyr og support på AU. 
Der er eksempler på tilfredsstillende forsvar med brug af video-
link, men disse har været afviklet på lokaliteter, som har haft 
nærværende IT-support. 
 
Bæredygtighed handler også om uddannelser: 
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Hvilken betydning kan ph.d.-uddannelse få for bæredygtighed. 
Hvordan løfter uddannelserne denne problemstilling? 
 
Når ph.d.-skolen ændrer noget – tænk bæredygtigt! 
 
Ovenstående punkter indsendes til AU’s idébank:  
Sustainability@au.dk 
 

Forskningsmil-
jøskifte og uden-
landsophold 
 

Christian præsenterede vedlagte slides og indledte punktet med 
at give en status på Science for Society projektet. 
 
Ph.d.-studerende mangler et konkret sprog om humanistiske 
kompetencer fx Knowledge Management. Hvordan præsenterer 
man bedst sine kompetencer til en virksomhed udenfor akade-
mia. 
 
Der blev givet udtryk for stor begejstring blandt ph.d.-stude-
rende, der har deltaget i Science for Societys arrangementer.  
 
På Historie vil man lave et karrierearrangement for ph.d.-stude-
rende og post.docs. Der er forskellige modeller for, hvordan 
man når de ph.d.-studerende på Arts. Hvis de ph.d.-studerende 
skal engagere sig, skal det give mening for dem. 
 
Hvilke forventninger er der til ph.d.-programlederne ift. Science 
for Society projektet?  
Det handler om, hvilken nytteværdi ens forskning har, og hvor-
dan man italesætter sin forskning, så den bliver betydningsfuld 
for andre end dig selv.  
Det handler ikke om karriere, men om forskningens relevans. 
Du skal kunne forklare, hvad dit projekt kan og blive i stand til 
at identificere dets relevans. 
 
Vejlederne skal også bearbejdes af Science for Society. Ph.d.-
studerende efterspørger vejledning til retning af ph.d.-uddan-
nelsen til en karriere udenfor akademia. 
 
Forskningsmiljøskifte er også ok ved mindre institutioner. 
Ph.d.-skolen kan signalere dette tydeligere ved ph.d.-velkom-
sterne. 

Thesis semina-
rer 
 
Anne Marie præ-
senterede det 
vedlagte udkast 

På HAK-programmet er der praksis for at en ph.d.-studerende 
tager referat af seminaret. Der sendes typisk omkring 150 sider 
forud for seminaret. 
 
Omfanget af udkastet (sideantal) er begrænset af de ressourcer, 
der er til rådighed (både for intern og ekstern opponent).  
 
Vigtigt at inspirationsteksten signalerer fleksibilitet, så der er 
åbenhed for forskellige former og traditioner.  
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Udelad betegnelsen ’præ-forsvar’. Seminaret er ikke tænkt som 
en for-eksamen. 
 
Seminaret bør ikke være offentligt i stort format. Seminaret ind-
går på SLK-programmet i tirsdagsmøderne. 
Vigtigt at afsætte god tid til opponent. Fx 30 minutter til den 
ph.d.-studerende, 30 minutter til opponent og 30 minutter til 
åben drøftelse. 
 
Seminarerne skal ikke køres op i ambitionsniveau. På KLK-pro-
grammet er seminarerne lukkede møder evt. i forbindelse med 
konferencer/Æstetisk seminar. Formålet er at hjælpe den ph.d.-
studerende med at strukturere sin afhandling. Lukket forum er 
at foretrække. Der bliver gået mere i dybden end ved et offent-
ligt arrangement. Man kan vedlægge en statusbeskrivelse om 
projektet og som minimum vedlægge dispositionen for afhand-
lingen. 
 
Teksten i inspirationsteksten bør blødes op, så det fremgår tyde-
ligt, at der er tale om ’kan’ og ikke ’skal’.  
 
Beslutning: Seminaret må ikke kaldes præforsvar.  
Anne Marie reviderer notatet og opbløder sproget. Karen-Mar-
grethe læser med på udkastet. 
 
Line har indsendt lokalt notat fra Antroplogi om thesis seminar 
til inspiration. Dette fremgår nederst i dette referat. 

Kurser 
 

Ph.d.-skolen udbyder pt. for mange kurser. Ph.d.-programle-
derne sanerer antallet. 
 
Hvis der er få deltagere, kan man afkorte kurset – fx ved inter-
natkurser. 
 
Udgangspunktet er, at der er ikke er minimumsnormeringer på 
ph.d.-kurserne. Ph.d.-programleder vurderer det enkelte kur-
sus, og om hvorvidt det skal gennemføres med få deltagere.  
Vær kritisk: Kan man fx sige, at der er tale om et kursus, hvis 
der kun er to deltagere? 
 
Arts’ Etikkursus. De ph.d.-studerende sidder med meget for-
skellige projekter, og der skal være plads til at rumme disse for-
skelle. Nogle er begejstrede for kurset, andre ikke. Ph.d.-udval-
get bør følge op på kursusevalueringerne – evt. invitere den kur-
susansvarlige til dialog i ph.d.-udvalget. 
 
Der er fortsat stor forvirring og tung forvaltning i organisatio-
nen vedr. refusion af interne VIP-timer: Ph.d.-skolen vil derfor 
arbejde på at lave en timebank pr. ph.d.-program for, hvor 
mange ca. undervisningstimer, hvert program har til rådighed. 
Timebankerne skal forvaltes decentralt og indlejres i de plan-
lægningsprocesser, der allerede eksisterer på BA og KA. 
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Beslutning: 
Anne Marie laver en sagsfremstilling til fakultetsledelsen, om at 
den 1 mio. kr., som er budgetlagt til VIP-timer i ph.d.-skolen, 
lægges ud på institutterne, og at Vipomatic-registrering suve-
rænt forankres på institutterne og ikke via ph.d.-adm. 
 
Ph.d.-skolen skal fortsat udbyde 55-60 kurser årligt, så institut-
terne bør sikre, at midlerne (1 mio. kr.) øremærkes til VIP time-
kompensation ifm. ph.d.-kurser. 
 
Christian delte et forslag fra sit program til kursusplanlægning: 

Kurser kan indberettes løbende over året (fx som master 
class med gæsteforskere), men der indkaldes til forslag én 
gang om året (ultimo november i IMKJ-programmet) 
Kurser – udbud 
1. Programleder indkalder ph.d.-studerende for at af-

dække behov 
2. Programleder laver ”call” til VIP – hvor deres behov 

kommer i ”udbud” – samt giver mulighed for selv at 
komme med forslag til kurser.  

Kurser – registrering 
1. Kursusansvarlig udformer ”timenøglen” og aftaler 

derudfra timekompensation med afdelingsleder (afde-
lingsleder sørger for at timer indberettes til Vip-O-Ma-
tic) 

2. Kursusansvarlig indberetter til programleder – herun-
der anfører hvor mange timer der er aftalt med afde-
lingsleder (så programleder kan holde styr på det sam-
lede timeforbrug på kurser)  

3. Programleder indberetter til administration for regi-
strering/annoncering. 

Nyt fra GSA 
 

Anna gennemgik det vedlagte materiale: 
- Fremtidig organisering i ph.d.-adm.  
- Modningsprojektet (udbudsrunde vedr. IT system/PhD 

Planner) 
- Arkivprojektet 
- Løbende sager 
- Internationale samarbejder 

Ph.d.-trivsel 
 

Lucas indledte punktet. Ph.d.-studerende er pressede på mange 
parametre, hvor kulturen er at få at vide ’it’s part of the game’. 
 
Denne problemstilling bør drøftes åbent. 
 
På DPU har man oprettet et netværk Phaidros, som er hægtet op 
på AUPA. Gunvor Lystbæk fra Weekendavisen har bl.a. afholdt 
foredrag om Impostersyndromet. 
 
Hvad er ph.d.-skolens rolle ift. at modvirke de stresssymptomer, 
som opstår blandt ph.d.-studerende? Det er ofte de første tre 
måneder og hen imod slutningen af indskrivningen, at ph.d.-
studerende oftest er stressede. 
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På nogle ph.d.-programmer er der mentor- og buddyordninger. 
Der er bl.a. jævnlige frokostmøder, hvor forskellige issues deles 
åbent. Erfaringen er, at fællesskab og åbenhed afhjælper pres og 
stress.  
Opfordring om at lave en idébank med emner, som kan drøftes 
på programmøderne - fx hvordan skrivevaner og temperament 
påvirker den enkelte person.   
 
På IKS afholdes fælles introkursus for nye ph.d.-studerende, 
hvor forventninger afstemmes, og der holdes oplæg om ’ups and 
downs’: https://events.au.dk/phdmetodekursus  
 
På HAK-programmet afholdes ’PhD stories’, hvor tidligere 
ph.d.-studerende inviteres ind og fortæller om erfaringer. 
 
Programmerne skal blive bedre til at erfaringsudveksle og dele 
praksisser.  
 
PhD Career Vibeke Broe står også til rådighed for ph.d.-stude-
rende.  
 
Husk at anvende databasen om udenlandsophold, som ligger på 
hjemmesiden. Der er ikke nok ph.d.-studerende, der videndeler 
i databasen: http://phd.arts.au.dk/phd-students/going-
abroad/inspiration/  
 
Uklar ledelse er sandsynligvis den største stressfaktor.  
Det at blive akademiker handler om selvledelse, hvilket man 
skal lære. 
Hvis grundorganiseringen ikke fungerer for ph.d.-studerende, 
er mange aktiviteter blot lappeløsninger. Drøftelse af hvordan 
nye ph.d.-studerende tages imod på den første indskrivnings-
dag. Er der nogen i afdelingen, der tager imod dem? Har de fået 
klare instrukser om kontorforhold osv.  
Man møder tre-fire ledere som ph.d.-studerende: vejleder, 
ph.d.-programleder, forskningsleder og afdelingsleder. Der skal 
forventningsafstemmes om, hvem der har ansvaret for hvad.  
 
Benytter afdelingerne HR’s anvisning ved modtagelse af nye 
medarbejdere? https://medarbejdere.au.dk/administra-
tion/hr/rekrutteringogonboarding/nymedarbejderpaaau/  
 
Den generelle trivsel er knyttet meget op på vejlederrelationen. 
Hvordan får man en fornemmelse af, hvordan andres relationer 
fungerer, hvis man ikke taler åbent op det, der foregår?  
 
Dialog med afdelingslederne. Hvad gør vi for at tage godt imod 
nye ph.d.-studerende; hvordan styrkes vejlederrelationen; der 
bør løbende afholdes bilaterale møder mellem ph.d.-programle-
dere og afdelingsledere.  
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Anne Marie afsluttede punktet: Der skal laves international eva-
luering i 2021 (udskudt pga. deling af ST). Der skal være styr på 
disse problemstillinger inden evalueringen. 
 
Anne Marie skal mødes med institutlederforum og forsknings-
udvalget, hvor hun vil drøfte ovenstående punkter. Det er vig-
tigt, at ph.d.-programlederne ’nudger’ vejledere til at deltage i 
CUDiM’s vejlederkursus. 

Evt. 
 

Signe spurgte til dataopbevaring/datatilsyn. 
Der skal laves en proces for, hvordan udløbne ph.d.-studerenes 
data opbevares, og hvordan AU opretholder kontakten til de 
ph.d.-studerende. 
Problemstillingen vedrører alle forskere.  
Tove Bæk i AU staben sidder med fortegnelsen. Informations-
sikkerhedsudvalget tager også emnet op.  
Katrine Dyring Davidsen (biblioteket) er ny GDPR-rådgiver på 
Arts, som også vil undervise på Etikkurset isf. tidligere rådgiver 
Laura Beck. 

Evaluering af 
seminaret 

Opbakning til at fortsætte med fællesseminarer og genbesøge 
ph.d.-skolens retningslinjer ved næste seminar. 
 
Kunne man inddrage de administrative medarbejdere i højere 
grad og anvende kompetencerne bedre ved fx at fokusere på, 
hvordan en proces ser ud fra alle parters sider? 
Forslag om at gentage seancen fra tidligere fællesseminar, hvor 
rejsen for en ph.d.-studerende kortægges med input fra alle par-
ter: ph.d.-studerende, vejledere, programledere og adm. med fo-
kus på, hvordan billedet ser ud nu versus dengang 
 
Ph.d.-skolen skal være på forkant med den internationale evalu-
ering og aktivt forholde sig til, hvad der bør evalueres på.  
Der vil være et fælles AU-format for selvevalueringsrapporten. 
 
Forslag om at arrangere et heldagsmøde i ph.d.-programleder-
kredsen i foråret (maj foretrækkes). 
 
Anne Marie Pahuus takkede til slut for et godt seminar med 
plads til frugtbare drøftelser og videndeling på tværs af faggrup-
per. 

 
Line har delt følgende notat fra Antropologi til inspiration: 
 
NOTAT, Ph.d. thesis-seminar, marts 2016. 
Format for thesis-seminar ved afdeling for antropologi, Aarhus Universitet. 
 
Siden 2012 har det være obligatorisk på Fakultetet ARTS at arrangere såkaldte ’the-
sis-seminars’ for vore ph.d.-studerende. De respektive afdelinger har meget forskel-
lige modeller for afholdelse af thesis-seminarer. Dette er oplæg til udformning af en 
fleksibel model for ’thesis-seminars’ på afdeling for antropologi. 
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Formalia: 
Vejleder har ansvar for at arrangere thesis-seminars.  
Vejleder bliver varslet i god tid om det forestående thesis-seminar via ph.d.-planner. 
Et thesis-seminar skal som udgangspunkt afholdes 6-12 måneder før indlevering af 
den endelige afhandling. 
 
Vejleder vælger og inviterer to diskutanter til seminaret. De to må meget gerne re-
krutteres fra afdelingen. Den ene kan evt. hentes ind fra et andet dansk eller nordisk 
universitet/ forskningsinstitution. 
Ønsket om at have interne diskutanter grunder i målsætningen om at thesis-semina-
rer herved kan bidrage til øget integration og kendskab til aktuel forskning på afde-
lingsniveau.  
 
Afholdelse: Den ph.d.-studerende indleverer, mindst tre uger før afholdelsesdatoen, 
70-100 sider som skal danne baggrund for seminaret. Det kan fx være en ramme for 
afhandlingen samt to kapitler.  
Materiale læses og diskuteres af diskutanterne ved seminaret. 
 
Ved selve thesis-seminaret laver den studerende et oplæg på 20-30 minutter om sin 
afhandling. 
Dernæst følger 2 X 30 minutters spørgsmål, kommentarer og diskussion ved de to 
diskutanter.  
 
Arrangementet er åbent for andre ph.d.-studerende og de VIP’er, der måtte have tid 
og lyst til at deltage.   
Formålet med thesis-seminar er få friske øjne på afhandlingen og bør holdes i en 
konstruktiv tone, så den studerende kan bruge det til afsæt for sin afhandlingsslut-
spurt.  
 
Honorering:  
Interne diskutanter honoreres med 10 timer i vores arbejdstidsregnskab. 
Eksterne diskutanter modtager honorar fra Instituttet (IKS)  
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16 mio DKK, AU, AAU, Lund

Karen, Karen-Margrethe, Merete, Christian

Udfordringer:

u At nå de phd-studerende på Arts

u At forstå de phd-studerende på Arts

u At skape opmærksomhed. Komptetenceudvikling og ‘inkubation”

SCIENCE FOR SOCIETY 2.0
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HVAD SKAL MAN VÆRE OPMÆRKSOM PÅ?

u Ønsket om fordybelse bliver til ønsket om en karriere / forskerkarrieren opfattes som 
den mest prestigefyldte karriere
”I takt med at man bliver ”sovset ind” i den akademiske verden, for det gør man jo, 
man bliver jo socialiseret ind i det, så begynder man pludselig at tænke i postdocs
osv. osv.”
“Det er som om at vejen også ligger lidt i systemet og de ting som folk peger en i 
retning af, vejledere og andre.”

u Ønsket om forskerkarriere – modsvares af bevidstheden om en prekær 
arbejdssituation  (et paradoks)
Forskning eller familie?
Udfordring: At skabe opmærksomhed om, hvordan en ”karriere” kunne se ud
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HVAD SKAL MAN VÆRE OPMÆRKSOM PÅ?

u Uvidenhed om
… om hvor de kan søge hen
… om hvad de kan bruge deres kompetencer til –både specifikke og generiske
… om hvordan får de omsat deres viden til værdi for andre

u Manglende vejledning
”… and if the ones that educate us have never been out side, they are teaching us to 
stay. We are not exposed for other career choices or networks outside of academia. 
We are not taught to focus in that direction; all the tenured people in comparative 
literature have no idea about what is going on outside academia.”



TORBEN CLASSEN
AARHUS 
UNIVERSITETAU

HVAD SKAL MAN VÆRE OPMÆRKSOM PÅ?

u Uvidenhed om
… om hvor de kan søge hen
… om hvad de kan bruge deres kompetencer til –både specifikke og generiske
… om hvordan får de omsat deres viden til værdi for andre

u Manglende vejledning
”… and if the ones that educate us have never been out side, they are teaching us to 
stay. We are not exposed for other career choices or networks outside of academia. 
We are not taught to focus in that direction; all the tenured people in comparative 
literature have no idea about what is going on outside academia.”



TORBEN CLASSEN
AARHUS 
UNIVERSITETAU

HVAD ER DER SKET SIDEN SIDST?

u Karrieredag, 2. april
Niels Glæsener, Dansk Magisterforening.
Career opportunities for researchers outside of academia

Marie Louise Kaufmann, Ph..d. Idéhistorie, Udviklingskonsulent Syddjurs Kommune
How to use competences from a Ph.d. study in a job outside the university?
Merete Kjellerup: 
Humanistic Ph.D. competences in careers outside of the university
Anne Sofie Dahlmann Breindahl. 
Science for Society and Entrepreneurship



TORBEN CLASSEN
AARHUS 
UNIVERSITETAU

HVAD ER DER SKET SIDEN SIDST?

u Frokostmøder i ph.d.-programmerne
Også med FSE (Torben Juul Classen) 
fra excellence til) ”Impact” / ”good grantmanship”

u Oplæg for forskningsudvalgene på Arts

u Interviews med vejledere
Pamflet
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HVAD SKAL DER SKE NU?

”Realiseringsforløb:”
Hvordan kan forskning bringes i spil samfundsmæssigt – og evt. kommervialiseres” ?
Anbefalinger for et inkubationsmiljø

u Inddragellse af tre erhvervsambassadører 

u Studietur

u Workshop om hvilke elementer et sådant forløb skal indeholde specifikt for Arts. 

u Evt. Æstetik og Kultur som pilotprojekt

u SfS version af ”Forskere i praktik”. 
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Af hensyn til sikring af ph.d.-uddannelsens internationale niveau skal der indgå et 
længerevarende sammenhængende forskningsophold (min. 2 måneder), i et andet aktivt 
forskermiljø end ens eget, primært i udlandet.

Opholdet sker med henblik på at udvikle stipendiatens forskningsnetværk og kendskab til 
andre relevante forskningsmiljøer og traditioner og skal bidrage til den ph.d.-studerendes 
forståelse af projektets kontekstualisering, bidrag og relevans.

Overvejelser om miljøskifte hhv. internationale forskningsophold skal fremgå af ph.d.-planen. 
Ph.d.-skoleleder kan, hvis særlige faglige eller andre væsentlige hensyn taler herfor, give 
dispensation – fortrinsvis i forbindelse med godkendelse af ph.d.-planen.

Udlandsopholdets samlede varighed må normalt ikke sammenlagt overstige 1 år. Af hensyn 
til indlevering af afhandlingen ved indskrivningsperiodens udløb kan længerevarende 
udlandsophold ikke placeres i studiets sidste semester.

Det forventes, at ph.d.-studerende aktivt deltager i internationale videnskabelige konferencer 
og workshops.
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DRØFTELSE I PLENUM

u Hvad betyder køn, diversitet, alder?

u Hvad forventer hovedvejleder, at man skal have ud af opholdet? Hvad forventer 
stipendiaten?

u Hvad kan man gøre for at minimere ressourceforbruget i planlægningen?

u Hvordan lærer vi vores stipendiater at gå ind ”ad bagdøren” på de større institutioner?

u Forventningsafstemning. Man behøver fx ikke at tage på ophold på de prestigefyldte 
universiteter i udlandet.
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